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Malunki na ścianach
- Nie strofujemy dzieci niepotrzebnie. Czasem
malują na ścianach - mówi dyrektorka przed-
szkola HaHaHa Aneta Werońska. STRONA 3

B
lisko 40-osobowa
grupa uczniów ze
szkółZDZzKielc,Ra-
domia, Miechowa,
Końskich, Nowego

Miasta nad Pilicą, Włoszczowy,
Kozienic i Chmielnika wyjechała
na początku wakacji na wyciecz-
kę do Wiednia.

- Wyjazd był nagrodą dla uz-
dolnionej młodzieży za udział w
FestiwaluTalentów,którego finał
odbył się w marcu w Kielcach.

O laury zwycięzców i cenne
nagrody finaliści walczyli w ka-
tegoriach fryzjerstwo,gastrono-
mia, plastyka, sport, śpiew i ta-
niec.

To był prawdziwy maraton ta-
lentów. Po wręczeniu nagród
i pucharów,prezesZarząduZDZ
w KielcachJerzyWątroba,pozo-
stając pod wrażeniem poziomu
wykonawców, ustanowił dodat-
kową nagrodę.

- Uzgodnijcie między sobą,
gdzie chcielibyście wyjechać
na wycieczkę.Zasłużyliście na to
jak mało kto - powiedział prezes
Wątroba.

Jak się okazało,spośród wie-
lu propozycji podsuwanych
przez opiekunów,młodzież zde-
cydowała się na Wiedeń.

- To był dobry wybór i wspa-
niały odpoczynek - mówi Sara
Domagała, zwyciężczyni Festi-
walu Talentów. Zaledwie kilka
dni,ale i tak wystarczyło,aby od-
począć, wyluzować się. To był
bardzo aktywny odpoczynek.
Dużo spacerowaliśmy,zwiedza-
liśmy muzea, ogrody. Przede
mną,już wpołowie września, Mi-
strzostwa Polski Pionu Gwardyj-
skiego, więc taki wyjazd bardzo
dobrze mi zrobił - mówi utytuło-
wana mistrzyni boksu.

Ewa Makówka ze Szkół ZDZ
w Końskich, także długo nie za-
pomni wycieczki.

- To prawda, że bardzo dużo
zwiedzaliśmy - podkreśla.

- Pałac Habsburgów wraz
z przyległym parkiem i arkada-
mi oraz na wzgórzu fontannę
i przepiękną Gloriettę, skąd po-

dziwialiśmy pałac w całej jego
okazałości. Na pytanie czy kilka
dni wspólnej wycieczki pozwoli-
ły na nawiązanie znajomości,
zintegrowały grupę, Ewa odpo-
wiada:

- Najlepszym dowodem na to
jest nie tylko cały pobyt,ale prze-
de wszystkim rozstania.Naprzy-
kład ja żegnałam nauczycieli
i uczniów Miechowa piosenką
Justyny Steczkowskiej „Wracam
do domu”. To już moja druga wy-
cieczka. Prezes Wątroba po Fe-
stiwalu Piosenki Żołnierskiej iPa-
triotycznej wszystkim uczestni-
kom zafundował wycieczkę
do Berlina. W Szkołach ZDZ
w Kielcach tak już jest, że za ta-
lent, pracę, zawsze znajdzie się
nagroda - dodaje Ewa, znana
w swojej szkole ze zdolności wo-
kalnych.

Choć w programie wyciecz-
ki był przede wszystkim Wie-
deń, w drodze do stolicy Austrii
młodzież miała okazję zwie-
dzać jeden z najpiękniejszych
zamków naszych południo-
wych sąsiadów. Słowacki
Oravsky Hrad, pełen
średniowieczno-renesanso-
wych budowli, usytuowany
na skale przy rzece Orawa,
wzbudzał zachwyt kusząc
pięknymi widokami.

- Po dotarciu do Bratysławy,
mimo zmęczenia całodniową
podróżą, udaliśmy się na wie-
czorny spacer. Krótka prze-
chadzka, na tak zwany lepszy
sen, była doskonałą okazją, aby
poczuć wyjątkowy klimat ro-
mantycznych uliczek Starego
Miasta - mówi Ewa Kowalczyk–
Uchto, dyrektorka Szkół ZDZ
w Miechowie. W czasie pobytu
w Wiedniu zwiedzaliśmy najważ-
niejsze obiekty turystyczne. Jed-
ni najlepiej wspominają współ-
czesne wynalazki i minimali-

styczne rozwiązania z Muzeum
Sztuki Użytkowej, tradycjonaliś-
ci byli zachwyceni eksponatami
z Muzeum Historii, a ja, jako dy-
rektor szkoły i opiekun wyciecz-
ki nie umiem stwierdzić, które
Muzeum przypadło mi do gustu
najbardziej.Wiem jedno: wiedza,
potencjał imądrośćnaszychucz-
niów była dla mnie najmilszym
elementem zwiedzania - dodaje
dyrektor Kowalczyk- Uchto.

Patrycja Piórkowska wyjazd
do Wiednia zawdzięcza swoim
umiejętnościom żonglerskim.

Warto było pracować, aby naj-
pierw dostać się do finału Festi-
walu Talentów, a potem otrzy-
mać tę piękną nagrodę w posta-
ci wycieczki.Wszystko mi się po-
dobało. Miasta, które zwiedzali-
śmy, to, że zaplanowana była
każda minuta i atmosfera, jaką
wszyscy stworzyliśmy. To był
świetny pomysł, aby w nagrodę
zafundować nam wycieczkę
do Wiednia. Upał, a czasem na-
wet ból nóg - tego nie zmieniły -
zapewnia z uśmiechem Patry-
cja.

Nasze talenty w Wiedniu

Sprawność fizyczna to podstawa
- Chciałem nosić mundur i Zakład Doskonalenia
Zawodowego miał ofertę specjalnie dla mnie -
mówi szeregowy Robert Majecki. STRONA 2

wyżej
wznieś się

O tej porze młodzież odpo-
czywająca na wakacjach ani
myśli,że już za dwa tygodnie
nadejdzie pora powrotu
do szkół.Jednak nauczyciele
i cała kadra Zakładu Dosko-
nalenia Zawodowego w Kiel-
cach przygotowują się do no-
wego roku szkolnego.Mamy
do zaproponowania kolejne
oferty edukacyjne i szkole-
niowe,o których piszemy
w tym wydaniu magazynu.
Nasi uczniowie wracają ze
staży zagranicznych, na-
stępne grupy wyjadą w no-
wym roku szkolnym,aby po-
szerzać swoje kompetencje,
szlifować języki i zdobywać
europejskie doświadczenie.
Od najbliższego roku szkol-
nego w NiepublicznymTech-
nikum ZDZ im.Żołnierzy Sił
Pokojowych ONZ powstanie
klasa o profilu Straż Granicz-
na i nie ukrywam,że z tym
kierunkiem wiążemy duże
nadzieje.Podpisanie porozu-
mienia z komendą Straży
Granicznej w Warszawie,wy-
kwalifikowana kadra i cieka-
wy program szkolenia to
atuty,które pozwalają są-
dzić,że uczniowie będą za-
dowoleni z wybranego profi-
lu nauki.Zachęcam do obej-
rzenia filmów o naszych
szkołach.„Ciekawe jak to się
robi w ZDZ?”to wyjściowe
pytanie i tytuł filmu,który
znajdą Państwo na stronach
internetowych placówek
ZDZ Kielce.
Jerzy Wątroba, prezes
Zarządu ZDZ w Kielcach

Nowe oferty
edukacyjne

Uczniowie ze szkół ZDZ z Kielc, Radomia, Miechowa, Końskich, Nowego Miasta nad Pilicą, Włoszczowy, Kozienic i Chmielnika
na wycieczce wieńczącej Festiwal Talentów w Wiedniu.

Rozmowa z Grzegorzem Solarzem,dyrekto-
rem CKZ w Busku-Zdroju ZDZ w Kielcach
- Centrum Kształcenia Zawodowego w Busku-
Zdroju przedstawiło właśnie kolejną,nową
ofertę szkoleniową
Mamy pewność,że wypełnimy nią lukę na rynku.
Chodzi o szkolenia specjalizacyjne z zakresu or-
ganizacji pomocy społecznej i szkolenie na spe-
cjalizacje I stopnia dla pracowników socjalnych.
Przeznaczone są dla zainteresowanych kierowa-
niem placówką pomocy społecznej i dla pracow-
ników socjalnych.ZDZjest jedyną instytucją
w województwie świętokrzyskim,która ma zgodę
Ministerstwa Pracy i Polityki Społecznej na orga-
nizację tych kursów.
-Jaka jest tematyka szkoleń?

Bardzo rozbudowana. Powiem więc tylko,że
pierwsze szkolenie to 265, a drugie 190 godzin.
W każdym razie na pewno omówione będą spół-
czesne kierunki rozwoju polityki społecznej w uję-
ciu globalnym,europejskim i lokalnym.Będą też
zajęcia z zakresu wielu działów prawa,mediacji
czy etyki.
- Uczestnicy otrzymają dyplomy ukończenia
kursu?
Oczywiście.Efektem szkolenia jest uzyskanie
specjalizacji potwierdzonej dyplomem.
Nadzór nad szkoleniem sprawujeZDZw Kielcach
oraz Centralna Komisja Egzaminacyjna powoła-
na przez ministra pracy i polityki społecznej.Za-
interesowanych zapraszam na naszą stronę
www.zdz.kielce.pl

Globalna polityka społeczna
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Sprawność fizyczna to podstawa

ZAKŁAD DOSKONALENIA ZAWODOWEGO

Rozmowa z szeregowym Ro-
bertem Majeckim, odbywają-
cym służbę przygotowawczą
na żołnierza zawodowego
w jednostce na Bukówce
w Kielcach.

Zawsze pan wiedział, że zo-
stanie żołnierzem zawodo-
wym?
No, może nie zawsze.Ale rze-
czywiście interesowało mnie
wojsko, tematy związane
z obronnością. Chciałem nosić
mundur i oglądałem się
za szkołą, która pozwoliłaby mi
spełnić moje marzenia. Zakład
Doskonalenia Zawodowego
w Starachowicach miał ofertę,
jakby specjalnie dla mnie.Trafi-
łem do technikum o kierunku
logistycznym, do klasy mundu-
rowej.Wtedy zrozumiałem, że
moje marzenia to nie mrzonki.
Zrozumiał pan, że dobrze za-
planował swoją przyszłość?
Jak najbardziej. Przede wszyst-
kim mieliśmy dwukrotnie zaję-
cia w Centrum Przygotowań
do Misji Zagranicznych w Kiel-
cach na Bukówce. Zajęcia pro-
wadzone były przez doświad-
czonych instruktorów i wykła-
dowców, którzy na co dzień
szkolą żołnierzy do misji woj-
skowych poza granicami kraju.
Uczyliśmy się tego, co teraz
bardzo się przydaje, jak wyko-
nywanie zbiórek w szyku rozwi-
niętym i marszowym, zmiany
ugrupowania w miejscu
i w marszu. Poznaliśmy regula-

min służby garnizonowej
i wewnętrznej w jednostce woj-
skowej. Były zajęcia strzele-
ckie.
Szkołę pan skończył już
w zeszłym roku?
Tak, zdałem maturę, udałem
się do WKU i zaczęło się. Gdyby

nie szkoła,nie wiedziałbym na-
wet od czego zacząć.Wiele po-
mógł mi panTomaszAndrzejew-
ski,mój nauczyciel PO.W każ-
dym razie od maja do 28 sierp-
nia jestem na Bukówce,gdzie
odbywam służbę przygotowaw-
czą do służby zawodowej.

Wszystko mi się tu podoba,choć
o szczegółach nie wolno mi mó-
wić.
Ale jakie są potrzebne umie-
jętności,aby w ogóle zakwalifi-
kować się do tej służby,chyba
możemy porozmawiać?
Tak,choć odpowiedź jest prosta.
Trzeba chcieć być wojskowym i
mieć pewne umiejętności fizycz-
ne.Ja na przykład od 2011 roku
uprawiam lekkoatletykę,biorę
udział w biegach długodystan-
sowych,ćwiczyłem wysiłkowo
w klubie w Starachowicach.To
wszystko się teraz bardzo przy-
daje.
Podsumowując, jakie rady ma
pan dla tych,którzy chcieliby
zostać zawodowymi żołnierza-
mi?
Sprawność fizyczna i odporność
psychiczna to podstawa.Oprócz
tego zainteresowanie sprawami
obronności,militariami.Trzeba
orientować się w sprawach mię-
dzynarodowych i być przygoto-
wanym na każde warunki.Ja je-
stem w dobrej sytuacji,bo zda-
łem już większość egzaminów.
Zachęcam kolegów z klas mun-
durowych,aby poważnie trakto-
wali szkołę,zajęcia wojskowe.
Warto.Teraz chciałbym pójść
do szkoły podoficerskiej,ale naj-
pierw czekają mnie ćwiczenia
w wybranej jednostce.W każ-
dym razie przede mną wiele
nauki i żołnierskie życie zawodo-
we.
Dziękuję za rozmowę i życzę
realizacji marzeń.

Mocna ekipa z Końskich podczas zasłużonego odpoczynku.

Pojechali na praktyki do Lipska

Z
trwającej cztery ty-

godnie praktyki zawo-
dowej w niemieckim
Lipsku powróciła gru-
pa 20 uczniów z II i III

klas Technikum Zawodowego
ZDZ w Kielcach.

- Pojechali najlepsi uczniowie.
Jednak nie oznacza to,że byli to
tylko ci uczniowe, którzy mają
najlepsze oceny. Braliśmy
pod uwagę aktywność pozalek-
cyjną, zaangażowanie w życie
szkoły, nieposzlakowaną opinię
- mówi wicedyrektor Zespołu
SzkółZakładu DoskonaleniaZa-
wodowego w Kielcach, Renata
Pawełkiewicz.

Do Lipska wyjechali ucznio-
wie kształcący się w zawodach
technik informatyk,technik logi-
styk i technik usług fryzjerskich.
Staż miał przygotować do pracy
na europejskim, bardzo wyma-
gającym rynku. Chodziło o to,
aby młodzież poznała niemie-
ckie firmy, wymagania zachod-
nich pracodawców i klientów.

- To udało się znakomicie -
mówi dyrektor Renata

Pawełkiewicz. Mieliśmy zajęcia
w firmach logistycznych, infor-
matycznych i w salonach fryzjer-
skich. To była poważna praca.
Nikt naszej młodzieży nie folgo-
wał. Dla nich to duże wyzwanie.
Nagle trzeba było wstawać rano
do pracy, pracować osiem go-

dzin i to w obcym mieście, ob-
cym języku - mówi dyrektor
Pawełkiewicz.

- Szybko się zaaklimatyzowa-
liśmy.Wstawanie wcale nie było
takie uciążliwe. Dobrze się pra-
cuje, gdy człowiek widzi, że pra-
ca ma sens - ocenia Mateusz

Sulej,który jako przyszły logistyk
pracował w magazynie napojów.

-Zaskoczeni byliśmy,gdy już
po kilku dniach dostaliśmy do rę-
ki zamówienie z wyszczególnio-
nym towarem i kazano nam for-
mować ładunki. To było poważ-
ne, odpowiedzialne zadanie.Nie
chcę się chwalić,ale chyba posz-
ło dobrze,bo otrzymaliśmy bar-
dzo dobre oceny - dodaje Mate-
usz.

Pobyt w Niemczech nie ogra-
niczył się tylko do pracy.W cza-
sie wolnym wszyscy zwiedzali
Lipsk, w tym ogród botaniczny,
a także Berlin i Drezno.Młodzież
podczas wypoczynku brała
udział w festynach i spotkaniach
organizowanych przez miesz-
kańców.

-Tobyłyniezapomniane czte-
rytygodnie.Wszyscybyliśmyza-
dowoleni zarówno z pracy,którą
można będzie wpisać do CV, jak
też z samego pobytu w Niem-
czech. To były poza wszystkim
bardzo fajne, do tego całkowicie
darmowe,świetniezorganizowa-
ne wakacje - dodaje Mateusz.

Film o szkole

N
auczanie w Szko-
łach Zakładu Do-
skonalenia Zawo-
dowego w Końskich
polega na tym, że

to, co mamy do zaoferowania
uczniowie postrzegają jako dro-
gocenny dar, a nie jako przykry
obowiązek, zawsze to powta-
rzam,bo moim zdaniem to pod-
stawa do osiągnięcia sukcesu -
mówi dyrektorka Szkół ZDZ
w Końskich Małgorzata Berbeś-
Piórkowska.

- Szkoła ma bogatą ofertę
edukacyjną dostosowaną do po-
trzeb, możliwości i zaintereso-
wań uczniów i słuchaczy. W
technikum młodzież kształci się
na kierunkach: technik logistyk,
technik żywienia i usług gastro-
nomicznych. „Perełką” jest kie-
runek gastronomiczny, którego
skończenie stanowi w wielu
przypadkach gwarancję zatrud-
nienia, cieszy się bowiem uzna-
niem nie tylko lokalnych praco-
dawców. Ciekawą ofertę posia-
da ZDZ w Końskich również
w Zasadniczej Szkole Zawodo-
wej.

Zajęcia odbywają się w nowo-
czesnych salach i profesjonalnie
doposażonych pracowniach,
a lekcje wychowania fizycznego
organizowane są na hali,boisku,
basenie i siłowni. Z tego zapew-
ne powodu młodzież z Końskich
postanowiła przygotować film,
który okazał się wspaniałym ma-
teriałem reklamowym Szkół
ZDZw Końskich.Scenariusz,po-
mysł i realizacja są dziełem ucz-
niów ZDZ.

- Nagrali superfilm.Zrobili go
odpoczątku do końca sami.Sta-
nowi wspaniałą reklamę naszej
szkoły.Staramysiękształcićucz-
niów twórczych, zaangażowa-
nych, świadomie dokonujących
wyborów. Ten film pokazuje, że
naszezałożenia imetodysąsku-
teczne - mówi Joanna
WilczyńskazeSzkółwKońskich.

- Tak, udał nam się ten film -
potwierdza Rafał Grzegorczyk,
jeden z uczniów, którzy wpadli
napomysł nagrania i zmontowa-
nia filmu.

- Mamy bardzo fajną szkołę,
fajnych nauczycieli, chcieliśmy
o tym opowiedzieć i pokazać in-
nym jak u nas jest fajnie- mówi
Rafał.

Zdaniem Rafała,uczniaTech-
nikum Logistycznego,warto po-
chwalić się szkołą, która oferuje
atrakcyjne staże i praktyki,obo-
zy, zajęcia pozalekcyjne, szkołą,
w której nauczyciele są przyjaź-
ni i do tego wymagający.

- Byliśmy na obozie w Ustce,
dwa razy braliśmy udział w szko-
leniu na Bukówce, był survival.
Takich atrakcji nie ma w innych
szkołach. Niektórzy myślą, że
w niepublicznych szkołach nic
się nie dzieje,a ja odkąd tu przy-
szedłem przekonany jestem, że
dzieje się więcej niż w publicz-
nych - mówi Rafał.

Film, do którego właśnie
wgrywają nową muzykę będzie
można zobaczyć już niedługo
na FB, na którym szkoły w Koń-
skich od dawna mają swój profil.

- Wiele osób już oglądało
nasz filmik. Spodobał się, bo
jest zabawny i naprawdę oddaje
atmosferę szkoły - mówi Rafał,
który wspólnie z kolegami pre-
zentował film w gimnazjach za-
chęcając do nauki w szkołach
ZDZ.

- Widzieliśmy, jak uczniowie
dziwili się, że tak jest w naszej
szkole. Po projekcji pytali, czy
wszystko na filmach jest praw-
dziwe,czy rzeczywiście jesteśmy
tak zgrani, czy nie płacimy za
staże zagraniczne. Zaskoczyło
też wyposażenie naszej szkoły.
Nie wiem ilu uczniów spośród
tych, z którymi spotkaliśmy się
przyjdzie do naszej szkoły,ale je-
stem pewien,że wielu zachęcili-
śmy – dodaje Rafał, który za-
pewnia,że innowacja munduro-
wa jest prawdziwym „wabikiem”
dla młodszych uczniów.

Za pomysł nagrania filmu i je-
go realizację uczniowie zostali
nagrodzeni wycieczką do Wied-
nia.Dołączyli do uczniów,którzy
wyjechali na wycieczkę w nagro-
dę za udział w finale Festiwalu
Talentów (piszemy o tym
na pierwszej stronie).

Robert Majecki odbywający służbę przygotowawczą podczas
ćwiczeń na kieleckim Telegrafie.

Uczennice technikum fryzjerskiego Aleksandra Pałacha i Ka-
tarzyna Jaworska zdobywają szlify w eleganckim salonie.
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ZAKŁAD DOSKONALENIA ZAWODOWEGO

Rozmowa z dyrektorką punk-
tu przedszkolnego HaHaHa
w Opatowie Anetą Werońską.

Co nowego słychać w przed-
szkolu?
Jesteśmy w trakcie organizacji
placu zabaw.Bezpiecznego,bo
u nas to najważniejsze,ale także
atrakcyjnego.Dotychczas wy-
chodziliśmy z naszymi dziećmi
na plac obok budynku,w któ-
rym znajduje się przedszkole.
Ale w ubiegłym roku obiecywa-
łam rodzicom,że to rozwiązanie
tymczasowe,no i właśnie pow-
staje nowoczesny plac zabaw.
Odświeżamy również salę.Nie
strofujemy dzieci niepotrzebnie,
więc zdarza się,że zamiast
na tablicach zostawiają swoje
malunki na ścianach.W na-
szym przedszkolu było ładnie,

a teraz będzie jeszcze ładniej.
Przypominam,że Punkt Przed-
szkolny HAHAHAw Opatowie
jest pierwszym powołanym
przez Zakład Doskonalenia Za-
wodowego.To zobowiązuje.Ofe-
rujemy swoim podopiecznym
doskonałe warunki lokalowe
i wyposażenie,profesjonalną
opiekę,a także mnóstwo cieka-
wych zajęć,dzięki którym dzieci
spędzają miło czas,rozwijając
się i bawiąc.
Należy się spodziewać zmian
programowych?
Nie nazwałabym tego zmiana-
mi. Punkt przedszkolny był pre-
cyzyjnie zaplanowany. Mieliśmy
dobre programy, atrakcyjne za-
jęcia. Dużych zmian więc nie
będzie.Ale do nauki języka ob-
cego, nauki tańca, zajęć rucho-
wych, spotkań z zaproszonymi

gośćmi, choćby z policjantami
uczącymi prawidłowego zacho-
wania na drodze, dodamy nowe
programy. Kontynuować bę-
dziemy także zajęcia z logope-
dą. Przydają się wszystkim
dzieciom.Zawsze warto popra-
cować nad prawidłową wymo-
wą czy dobrą dykcją.
Co miałoby przekonać rodzi-
ców, aby właśnie do przed-
szkola HaHaHa zapisać swoje
pociechy?
Przede wszystkim roześmiane
buzie naszych przedszkolaków.
Atrakcyjne zajęcia i to, że łą-
czymy dobrą, bezpieczną za-
bawę z edukacją.Ale to chyba
już rodzice wiedzą, bo minął
dopiero rok, a zainteresowanie
naszym punktem przedszkol-
nym ciągle wzrasta.
Dziękuję za rozmowę.

Malunki na ścianach

Laleczka z porcelany

O
tym,jak sukcesy in-
spirują do dalszej
pracy, przekonała
się Majka Gajek
z Niepublicznego

Technikum Zawodowego w No-
wym Mieście nad Pilicą. Do dzi-
siaj wspomina ogólnopolski fry-
zjerski konkurs „Laleczka z bia-
łej porcelany”, zorganizowany
w Szkołach ZDZ w Radomiu
w minionym roku szkolnym.
Uczniowie kształcący się w za-
wodzie technik usług fryzjer-
skich,którzy wzięli udział w kon-
kursie w ciągu stu minut musie-
li wykonać fryzurę zgodnie z te-
matem przewodnim konkursu.
Należało przygotować także
strój i makijaż.

Do rywalizacji stanęło 16
uczestników.Zwyciężczynią oka-
zała się Majka, która ściśle trzy-
mała się tematu konkursu.

- Długo zastanawiałam się,
skąd mam wziąć inspirację
dotakiego tematu?Wporę przy-
pomniałam sobie o mojej porce-
lanowej laleczce z dzieciństwa,
którą zostawiłam na półce z sen-
tymentu i trochę przywiązania.
Porcelana jest biała, pomyśla-
łam i pomalowałam twarz mojej
modelki białym cieniem do po-
wiek - wspomina Majka. Do bia-
łej sukni dopięłam perły,balony,
do całości dołączyłam też białą
parasolkę.

Majka Gajek, uczennica IV
klasy Niepublicznego Techni-

kum Usług Fryzjerskich,od cza-
su zdobycia I miejsca w Rado-
miu, startowała już wiele razy
w zmaganiach fryzjerskich.

Korzystam z każdej okazji,
aby się sprawdzić,aby pokazać,
kto jest mistrzem. Gdy zjada
mnie trema,wmawiam sobie,że
i tak występ zakończy się sukce-

sem. Na ogół otrzymuję nagro-
dę lub wyróżnienie - uśmiecha
się Majka,która nie wyobraża so-
bie,aby mogła uprawiać inny za-
wód niż fryzjerstwo.Fantazja,po-
mysłowość, ale także staran-
ność, to cechy, które zdaniem
Mai powinny charakteryzować
bardzo dobrą fryzjerkę.

Majka Gajek ze swoją porcelanową modelką.

Staż w ramach programu

W
Nowym Mieście
nad Pilicą pod-
sumowano pro-
jekt „Profesjo-
nalny logistyk

na europejskim rynku pracy”.
Projekt realizowany w ramach
programu Erasmus+ objął 32
uczniów NiepublicznegoTechni-
kum Zawodowego.

W ramach projektu mło-
dzież kształcąca się w zawodzie
technik logistyk odbyła staż
w Anglii. Uczniowie pracowali
w angielskich firmach logistycz-
nych zdobywając doświadcze-
nie zawodowe oraz poznając
nowoczesne technologie. Staż
był świetną okazją do pogłębie-
nia umiejętności językowych.
Każdy z uczestników otrzymał
certyfikat Europass Mobilność,
uprawniający do podjęcia pra-
cy w krajach Unii Europejskiej.
O zdobytym doświadczeniu
i zdobytych nowych umiejęt-
nościach uczestnicy stażu opo-
wiadali podczas spotkania,

na którym wśród wielu gości
obecny był także prezes Zarzą-
du ZDZ w Kielcach Jerzy Wątro-
ba.

Nie mogło oczywiście za-
braknąć rodziców uczniów,któ-

rzy byli na stażu.Goście obejrze-
li prezentacje oraz film doskona-
le dokumentujący wiele dni sta-
żu w Anglii. Staropolskim zwy-
czajem spotkanie zakończyło
się obiadem.

Dyrektor szkół w Nowym Mieście nad Pilicą, Ewa Lipińska,
podczas podsumowania projektu.

Dzieci z punktu przedszkolnego HaHaHa (od lewej): Olafek, Piotruś, Ala.

Ciekawe, jak to się robi,
czyli Jurek poszukuje

J
eśli ktoś z Państwa
chciałbynawłasneoczy
przekonaćsię,jakwyglą-
da nauka w Zakładzie
Doskonalenia Zawodo-

wego w Kielcach, jak wyglądają
pracownie,czyzajęciauzupełnia-
jące,wystarczyobejrzećfilmyna-
grane w ramach cyklu „Ciekawe
jak - czyli Jurek w poszukiwaniu
odpowiedzi”.

Filmy zrealizowane zostały
według ciekawego scenariusza
iprzygotowanetrochęz „przym-
rużeniem oka”, aby wywołać
uśmiech na twarzy widza, co
zresztą w pełni się udało.
Wroli„przewodnika”poszkołach
doskonale sprawdził się reżyser
i scenarzysta Jerzy Mozolewski,
który sam nieźle bawił się
przy nagrywaniu filmów.

- Bardzo przyjemnie się pra-
cowało, zaskoczyła mnie atmo-
sfera w szkole.Uderzyło mnie to,
że nie ma tu takiego dystansu
między uczniami i nauczyciela-
mi, jaki spotykam w innych szko-
łach - mówi Jerzy Mozolewski.

- Tu nauczyciele nie tworzą
barier, nie przemawiają do ucz-
niów ex cathedra. Najpierw po-
trafią razem z uczniami brać
udział w torze przeszkód, a po-
tem wspólnie bawią się przy og-
nisku. A z drugiej strony widać,
że cieszą się szacunkiem wśród
uczniów. Zachowany więc jest
odpowiedni dystans. Film poka-
zuje również,jakie młodzieżZDZ
ma możliwości rozwoju w swo-
ich szkołach.

-Zagraniczne praktyki,staże,
naukakonkretnegofachu,adote-
go nacisk na naukę języków ob-
cych powodują, że absolwenci
ZDZ mogą być spokojni o pracę.
Tomniezaskoczyło.Niewiedzia-
łemtegoprzednagraniamidofil-
mu - mówi Jerzy Mozolewski
i zchęca do obejrzenia filmów
na stronie internetowej ZDZ
w Kielcach oraz można obejrzeć
pięć odcinków filmu na stronie
internetowej www.zdz.kielce.pl.

Jurek w poszukiwaniu odpowiedzi.
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Klasy mundurowe
jak szkoła życia

Rozmowa z ppłk. rezerwy Ro-
bertem Misztalem, koordyna-
torem klas mundurowych
w Szkołach ZDZ w Kielcach.

- Jak po latach oceniane jest
wprowadzenie klas mundu-
rowych jako innowacji peda-
gogicznej w szkołach Zakła-
du Doskonalenia Zawodowe-
go?
Od 1 września siódmy już rocz-
nik rozpocznie naukę w na-
szych szkołach w klasach mun-
durowych w ramach innowacji
pedagogicznych programo-
wych. Z perspektywy tych kilku
lat uważam, że połączenie nau-
ki w określonych zawodach ze
zdobywaniem wiedzy z zakre-
su służb mundurowych było
trafną i skuteczną decyzją kie-
rownictwa zakładu.
Te kilka tysięcy absolwentów
naszych szkół, którzy mieli
okazję nosić mundur podczas
nauki, z pewnością przeżyło
wiele ciekawych chwil związa-
nych z zajęciami specjalistycz-
nymi, które odbywały się na te-
renie obiektów wojskowych,
policyjnych czy straży pożar-
nej.To dzięki nawiązanej
współpracy z jednostkami
mundurowymi możemy szkolić
naszą młodzież w warunkach,
w jakich podnoszą swoje umie-
jętności zawodowi mundurowi.
Mamy sygnały, że nasi absol-
wenci pełnią służbę w wojsku,
policji, Państwowej Straży Po-
żarnej czy agencjach ochrony.
Często też młodzież po skoń-
czeniu szkoły podkreśla, że
nauka w klasie mundurowej to
prawdziwa „szkoła życia”.
Przez wiele lat wspominają
obozy, szkolenia, wyjazdy któ-
re integrowały i pozwalały po-
znawać specyfikę służby mun-
durowej.

Nie muszę więc pytać czy in-
nowacje mundurowe będą
rozwijane?
Nie poprzestajemy na tym,co
dotychczas osiągnęliśmy.Wpro-
wadziliśmy Minimum Progra-
mowe realizowane w Ramach
Innowacyjnych Programów
Edukacji dla Bezpieczeństwa
opracowane przez Ministerstwo
Obrony Narodowej.W efekcie
nasz absolwent ubiegający się
o przyjęcie do służby wojskowej
będzie mógł korzystać z okre-
ślonych uprawnień.Chodzi
m.in.o skrócenie programu
szkolenia podstawowego w Si-
łach Zbrojnych RP w ramach
służby przygotowawczej.To ko-
lejny dobry krok ze strony MON,
który umożliwi przyjmowanie
do służby wojskowej absolwen-
tów szkół ponadgimnazjalnych
posiadających już określone
umiejętności specjalistyczne.
Poszerzamy również swoją ofer-
tę edukacyjną.Od najbliższego
roku szkolnego w Niepublicz-
nymTechnikum ZDZ im.Żołnie-
rzy Sił Pokojowych ONZ pow-
staje klasa o profilu straż gra-
niczna.
Jak pan sądzi, dlaczego inno-
wacja mundurowa jest tak
chętnie wybierana przez mło-
dzież?
Jest wiele powodów. Na pewno
sprzyja nam moda na mundu-
ry, ale naszym atutem jest
przede wszystkim ciekawy pro-
gram szkolenia.Jako przykład
podam, że w tym roku grupa
uczniów klas mundurowych
z naszych szkół będzie uczest-
niczyć w międzynarodowych
pokazach lotniczych AIR –
SHOW 2015 w Radomiu, jako
jeden z elementów zabezpie-
czających tę dużą, widowisko-
wą imprezę.
Dziękuję za rozmowę.

D
okładnie nie wiado-
mo, jak długo jesz-
cze utrzyma się tro-
pikalna pogoda.
Jednak zmęcze-

ni upałami nawet jeśli tem-
peratura się obniży,z więk-
szą przyjemnością sięg-
niemy pochłodnik niż kot-
let wieprzowy.

Dla zwolenników gorą-
cych zup,nazwa chłodnik
nie brzmi zbyt apetycznie.
Ale są również miłośnicy tej
znanej już w IX wieku zupy
litewskiej.Chłodnik podaje się
w wielu krajach do dzisiaj.Jego
zaletą jest łatwość wykonania
i dowolność stosowania różnych
dodatków. Nie trzeba wprawnej
ręki, tylko wyobraźni i świeżych
składników. Do przyrządzenia

chłodnika nadają się ogórki,
rzodkiewki,czosnek,a nawet ra-
ki, ryby, ryż, fasola, różne zioła.
Wszystko zależy od naszego

smaku, wyczucia połączeń
i oczekiwań.

Do naszego przepisu po-
trzebne będą: arbuz,pomi-
dory, jogurt, jedna szalot-
ka, ząbek czosnku, 3 ły-
żeczki dobrej oliwy, 2 ły-
żeczki octu winnego,łyżka
soku z pomarańczy, sól,

pieprz i garstka obranych
migdałów.

Przygotowanie chłodnika
jest niezwykle proste.Pomidory
parzymy, obieramy ze skórki.
kroimy, podobnie jak arbuza.
Oczywiście wcześniej usuwamy
z arbuza pestki, a z pomidora
twarde szypułki. Dodajemy

obrane migdały,czosnek i cebul-
kę, sok z pomarańczy, ocet i oli-
wę. Niektórzy dodają do smaku
nieco imbiru. Pamiętać należy
jednak,że imbir rozgrzewa,więc
nie powinniśmy stosować go
w nadmiarze do chłodników.Te-
raz należy składniki zmiksować
blenderem. Wszystko przece-
dzamy przez sito do ceramicz-
nego naczynia,doprawiamy so-
lą i świeżo zmielonym pieprzem.

Wstawiamy do lodówki
na minimum godzinę do schło-
dzenia.Pięknie będzie wyglądał
chłodnik posypany uprażonymi
na patelni płatkami migdałów,
ozdobiony rukolą. Czy dodamy
odrobinę sera koziego lub fety,
zależy tylko od wykonawcy zim-
nej zupy i indywidualnych ocze-
kiwań. Smacznego!

Nasz przepis na zimno

Placówki szkoleniowe Za-
kładu Doskonalenia Zawo-
dowego, województwo świę-
tokrzyskie:
Busko-Zdrój,ul.Wojska Pol-
skiego 31, tel.41 378 43 40;
Chmielnik,ul.Mielczarskiego 7,
tel.41 354 27 07;
Jędrzejów,al.Piłsudskiego 6,
tel.41 386 12 57;
KazimierzaWielka,ul.Kolejowa
27,tel.41 352 19 46;
Kielce,ul.Paderewskiego 55,
tel.41 366 49 71; ul.Śląska 9,
tel.41 342 52 56;
Końskie,ul.Piłsudskiego 82,
tel.41 372 31 87;

Opatów,ul.Marii Konopnickiej
2, tel.41 15 868 41 56;
OstrowiecŚwiętokrzyski,ul.Fur-
mańska5,tel.412653763,ul.
Kilińskiego49,tel.412653883;
Pińczów,ul.Żwirki i Wigury 40,
tel.41 357 24 33;
Sandomierz,ul.Okrzei 6, tel. 15
644 55 11;
Skarżysko-Kamienna,ul.Me-
talowców 54,tel.41 253 04 83;
Starachowice,ul.Wojska Pol-
skiego 15,tel.41 274 75 44,ul.
Radomska 29,tel.41 274 36 91;
Staszów,ul.Koszarowa 7,tel. 15
864 40 55;
Włoszczowa,ul.Młynarska 56,

tel.41 394 28 84.
Województwo mazowieckie:
Kozienice,ul.Głowaczowska
41, tel.48 614 67 72;
Lipsko,ul.Zwoleńska 14,tel.48
378 01 50;
Nowe Miasto nad Pilicą,ul.
Tomaszowska 123/40a,tel.48
674 16 82;
Radom,ul.Saska 4/6,tel.48
331 05 23;
Zwoleń,ul.Perzyny 86,tel.48
676 42 72.
Województwo małopolskie:
Miechów,ul.Księdza Skorupki
3, tel.41 383 19 00.

Placówki szkoleniowe ZDZInstrumenty
dęte i gitara
Niepubliczna Szkoła Muzyczna
I stopnia przy Zespole Szkół Za-
kładu DoskonaleniaZawodowe-
go w Kielcach, zaprasza mło-
dzież i dzieci do nauki na kolej-
nych instrumentach. Obok for-
tepianu i skrzypiec, będą od no-
wego roku prowadzone warszta-
ty gry na gitarze i instrumentach
dętych. W szkole muzycznej
trwają bowiem przygotowania
dozałożenia Młodzieżowej Mun-
durowej Orkiestry Dętej.Przesłu-
chania 21,25 i 26 sierpnia,w go-
dzinach 15-17, w ZDZ przy Pade-
rewskiego 55 w Kielcach.

Pododdział honorowy wraz z pocztem sztandarowym z NTZ
ZDZ im. Żołnierzy Sił Pokojowych ONZ w Kielcach podczas
obchodów 25-lecia Centrum Przygotowań do Misji Zagranicz-
nych z kieleckiej Bukówki.

Chłodnik to najlepsza, orzeź-
wiająca zupa na upały.

J
eszcze w tym roku
planowana jest
na przełomie paź-
dziernika i listopada
zagraniczna praktyka

uczniów Niepublicznego Tech-
nikum Zawodowego w Busku-
Zdroju ZDZ w Kielcach, współ-
finansowana w ramach progra-
mu Unii Europejskiej
Erasmus+.
Uczniowie buskiej szkoły Za-
kładu Doskonalenia Zawodo-
wego wyjadą pierwszy raz
do Rimini we Włoszech. Projekt
„Zagraniczna praktyka zawo-
dowa kluczem do sukcesu”zo-
stał zaplanowany jako zachęta
i okazja do zdobywania wiedzy
oraz umiejętności zawodowych
w środowisku europejskim.

Pozwoli na zdobycie doświad-
czenia zawodowego w środowi-
sku o odmiennej kulturowo i ję-
zykowo rzeczywistości. Ma
przyczynić się do wzrostu ak-
tywności, przedsiębiorczości
i mobilności uczniów. Ma także
spowodować ich otwarcie
na globalizujący się rynek pra-
cy. W projekcie, oprócz pracy
zawodowej, przewidziane są
zajęcia językowe i kulturowe.
To oznacza dodatkowe lekcje
języka zorganizowane jeszcze
przed wyjazdem w szkole i ko-
lejne, u partnera we Włoszech.
Szlifowanie języka, to obok
zdobytych doświadczeń, naj-
bardziej oczekiwana przez ucz-
niów korzyść z zagranicznych
praktyk.

Uczniowie Niepublicznego Technikum Zawodowego w Busku-
Zdroju ZDZ w Kielcach w tym roku uczestniczyli już w prakty-
kach zawodowych w hiszpańskiej Walencji.

Zagraniczna praktyka zawodowa
kluczem do pełnego sukcesu
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